

**Tremblay, Réal**

Professore emerito di morale fondamentale all'Accademia Alfonsiana  
Presidente della Pontificia Accademia di Teologia, Città del Vaticano (*Vatican City*)  
rtremblay97@gmail.com

**Ce que Joseph Ratzinger/Benoît XVI lègue à la postérité**  
(*The heritage that Joseph Ratzinger/Benedict XVI leaves to posterity*)**Résumé**

Dans cet article, l'auteur cherche à voir ce que le pontificat de Joseph Ratzinger/Benoît XVI a laissé comme héritage à l'Église. Étant donné la grandeur du personnage, la réponse à cette question n'est pas facile. En partant d'un passage de sa fameuse *Introduction au christianisme* qui présente le Christ comme "roi-Fils-serviteur", l'auteur arrive, avec preuves à l'appui, à démontrer que l'idée maîtresse qui a inspiré les faits et les gestes de Joseph Ratzinger/Benoît XVI, y compris sa renonciation au Siège de Pierre, fut celle du service vécu *sub forma crucis*. L'évidence de cette attitude fut telle que son successeur, le Pape François, l'a reconnue et l'a adoptée, dans l'homélie d'inauguration de son pontificat, comme manière d'exercer le "pouvoir pétrinien".

**Abstract**

In this article, the author tries to show what the pontificate of Joseph Ratzinger/Benedict XVI has left behind as heritage to the Church. Because of the celebrity of the person, the response to this question is not easy. Beginning from a passage of the famous "Introduction to Christianity", which presents the Christ as "king-Son-servant", the author demonstrates, with various proofs, that the main idea that has inspired the actions and the gestures of Joseph Ratzinger/Benedict XVI, also for his renunciation to the See of Peter, was the service lived *sub forma crucis*. The evidence of this attitude was such that his successor, Pope Francis, recognized and adopted it, in his homily that inaugurates his pontificate, as a manner to practice the "Petrine power".